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VERSLAG SUBCOMMISSIE CONTROLE EN FINANCIËN 

14 mei 2018 van 18.00-19.45 uur (Stadhuis Perskamer) 

 

Subcommissie: Dimitri Gilissen (voorzitter), Henk van Deun, Maarten van Heuven (tot 18.30 uur), Floor de Koning, 

Lars Roodenburg, Ruurt Wiegant en Joost Gerrits (commissiegriffier) 

Overige deelnemers: Jeroen Kreijkamp (wethouder van Financiën), Frank Halsema (concernmanager Financiën en 

Control), John Samsen (strategisch adviseur bedrijfsvoering), Katie Zwetsloot (manager concernaudit), Rob Bouman en 

Eelke Jan Jongsma (BDO Accountants) 

Toehoorder: Peter van Corler (oud-voorzitter) 

Afgemeld: Gerth Molenaar (secretaris Rekenkamer),  

Niet aanwezig: Cees Bos 

 

 

1a. Opening, inleiding en mededelingen 

De voorzitter heet allen welkom en opent de eerste vergadering van de Subcommissie in nieuwe 

samenstelling. Er zijn zeven nieuwe leden in de Subcommissie Controle & Financiën benoemd, 

waarvan er vanmiddag zes aanwezig zijn. 

 

De voorzitter licht toe dat vergaderingen van de Subcommissie, ressorterend onder de 

Commissie Mens & Samenleving, openbaar zijn. Het politieke debat wordt in de 

commissievergadering gevoerd; de Subcommissie bereidt het voor. Volgens de Verordening op 

de Subcommissie kiezen de leden een voorzitter uit hun midden. Het Presidium heeft 

geadviseerd om de heer Gilissen tot voorzitter te benoemen omdat hij al een raadstermijn 

subcommissielid was. De aanwezigen nemen het advies unaniem over; aldus is de heer Gilissen 

tot voorzitter van de Subcommissie Controle & Financiën benoemd. 

 

Mededelingen 

Op 15 mei a.s. vindt de workshop voor de ambtelijke organisatie, 'Sturen op meerwaarde' 

plaats. Er hebben zich al enkele raadsleden voor aangemeld. 

Op 12 juni a.s. wordt de Verantwoordingsdag gehouden, een gevolg van een vorig jaar bij de 

behandeling van de Voorjaarsnota aangenomen motie. Op de Verantwoordingsdag wordt de 

stad de gelegenheid gegeven om te reageren op het jaarverslag. Massale opkomst van financiële 

fractiewoordvoerders is gewenst. 

 

1b. Vaststellen agenda 

De vooraf toegezonden agenda wordt vastgesteld zoals opgegeven, echter in een andere 

volgorde behandeld. Dit blijkt uit de verslaglegging. 

 

2. Vaststellen verslagen van 5 februari 2018 (bijlagen 2a en 2b) 

Het conceptverslag van het gedeelte waarop geheimhouding is opgelegd wordt vastgesteld. Dit 

geldt ook voor het openbare deel. 
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3. Ingekomen en verzonden stukken 

Alle ingekomen stukken worden behandeld bij het agendapunt waarop ze betrekking hebben. 

 

4. Praktische zaken Subcommissie 

Na afloop van de vorige raadsperiode heeft de Subcommissie een zelfevaluatie uitgevoerd. Op 

verzoek van de voorzitter licht de oud-voorzitter een en ander toe. 

 

Afschaffen Delegatieoverleg 

De heer Van Corler meldt dat er werd besloten om het delegatieoverleg af te schaffen. Dit aparte 

gremium voerde tweemaal per jaar (in mei en oktober) procesoverleg met de accountant. In de 

evaluatie is aanbevolen om dit voortaan tweemaal per jaar op de reguliere agenda van de 

Subcommissie te zetten. De aanwezigen zijn het hiermee eens en nemen de aanbeveling over. 

 

Lidmaatschap fractiemedewerkers 

De voormalige Subcommissie vond lidmaatschap van fractiemedewerkers ongewenst, maar was 

daarin niet unaniem. Er was voorkeur om de Subcommissie samen te stellen met woordvoerders 

financiële zaken, onder andere met het oog op continuïteit, omdat van fractiemedewerkers 

vooraf niet zeker is dat zij wel vier jaar aan hun fractie verbonden blijven. Mogelijk zien fracties 

er dan vanwege tijdsdruk vanaf om iemand af te vaardigen naar de Subcommissie. De griffier 

wijst erop dat de Subcommissie een technische, a-politieke commissie is; de leden worden 

geacht te spreken namens de gehele gemeenteraad. Bovendien zijn de vergaderingen van de 

Subcommissie openbaar; iedereen die geïnteresseerd is, kan zonder meer aansluiten. Na enige 

gedachtewisseling hierover besluit de Subcommissie om het lidmaatschap toch open te stellen 

voor fractiemedewerkers. Daarvoor zal de Verordening moeten worden aangepast. De voorzitter 

zal dit aan het Presidium melden, met als reden dat de Subcommissie eraan hecht alle 

raadsfracties de gelegenheid te bieden om inbreng te leveren. 

 

Wijzigen vaste vergaderdag 

Voorheen was de Subcommissie gewend om op maandagen van 18.00-19.30 uur te vergaderen. 

De heer Van Corler doet de suggestie om te bezien of deze na het zomerreces naar de 

donderdag – vaste vergaderdag van de raad – kan worden verplaatst. De voorzitter stelt voor om 

in principe te besluiten dat er niet meer op maandagavonden wordt vergaderd en om de 

commissiegriffier op te dragen de vergadering van de subcommissie na het zomerreces 

voortaan op een donderdag te plannen, bij voorkeur in de ochtenduren. Daarmee gaan allen 

akkoord. Voor de goede orde wijst de voorzitter erop dat de reeds geplande vergadering van 

ma. 4 juni a.s. wel zal doorgaan. 

 

Streamen vergadering 

Vergaderingen van de Subcommissie zijn openbaar, al worden ze niet in de raadszaal gehouden. 

Tijdens de evaluatie bleek dat er evenveel vóór als tegen streamen te zeggen was: het is een 

openbare aangelegenheid, maar de Subcommissie wisselt met het ambtelijk apparaat van 
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gedachten over technische zaken. De heer Kreijkamp doet de suggestie om, voor er tot 

streamen wordt besloten, eerst na te gaan wat dat voor de positie van de ambtenaren betekent. 

Na enige gedachtewisseling wordt besloten om de vraag over al dan niet streamen over 

ongeveer een half jaar opnieuw op de agenda te zetten. 

 

Combinatie voorzitter en fractiewoordvoerder 

Naast voorzitter van de Subcommissie was de heer Van Corler ook woordvoerder van zijn 

fractie, wat soms lastig was. De Subcommissie zou kunnen overwegen een onafhankelijke 

technisch voorzitter te benoemen. De aanwezigen besluiten om ook dit een half jaar aan te zien. 

 

Raad betrekken 

Uit de evaluatie kwam naar voren dat er ook wel eens punten op de agenda van de 

Subcommissie staan waarbij andere woordvoerders dan alleen financiële betrokken kunnen 

worden, bijvoorbeeld grondbeleid. De heer Van Corler adviseert de nieuwe leden om andere 

raadsleden meer te betrekken bij de agenda van de Subcommissie. De aanwezigen vinden dit 

een goed punt om over een half jaar nog eens te bekijken. 

 

Hierna bedankt de voorzitter de heer Van Corler voor zijn toelichting en voor zijn 

voorzitterschap in de vorige raadsperiode. 

 

5. Kennismaken met de accountant en afwikkeling controle 2017 

BDO Accountants controleert de boeken van de gemeente Utrecht nu voor het derde jaar. 

Controles zijn er tweemaal per jaar: een interim- en een eindcontrole. De heren Bouman en 

Jongsma zijn de eindverantwoordelijken van het accountantskantoor. Zij vinden input vanuit de 

gemeenteraad belangrijk in de samenwerking, en bezoeken daarom af en toe de vergadering 

van de Subcommissie. 

 

6. Concept accountantsrapport van bevindingen en concept collegereactie op het 

accountantsrapport 

Naar aanleiding van de bespreking van het conceptrapport geeft de Subcommissie een advies 

dat aan de commissie Mens & Samenleving zal worden aangeboden; de Subcommissie is 

opdrachtgever van de accountant. De heer Bouman licht de rapportage, die al wel met de 

controller en de wethouder is afgestemd, mondeling toe. De afgelopen twee jaar heeft de 

accountant een goedkeurende verklaring verstrekt wat betreft getrouwheid en rechtmatigheid. 

Dit betekent dat de jaarrekening naar het oordeel van de accountant een getrouw beeld geeft 

van de financiële stand van zaken van de gemeente en dat wet- en regelgeving is nageleefd. Wat 

betreft de rechtmatigheid is de verklaring dit jaar beperkt, want er is vastgesteld dat de 

Europese aanbestedingsregels niet altijd consequent zijn gevolgd. De heer Bouman verwacht 

geen ernstige gevolgen, want er is ook vastgesteld dat er niemand is benadeeld. Dat de 

gemeente verscherpt toezicht wordt opgelegd ligt niet in de lijn der verwachting. 
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Desgevraagd licht de heer Bouman toe dat het onderzoek deels steekproefsgewijs en deels 

integraal was; zie blz. 19. Mevrouw Zwetsloot vult aan dat alle crediteuren op inhuur integraal 

zijn gecontroleerd en de overige soorten steekproefsgewijs. Beide onderzoeken leidden tot een 

foutpercentage, wat vervolgens is toegepast op de gedeelten die niet zijn onderzocht. Dit 

verklaart tevens het verschil in vermelde bedragen in het accountantsrapport en in de 

collegebrief. 

 

Het goede resultaat, € 43 miljoen, is grotendeels toe te schrijven aan het programma Stedelijke 

ontwikkeling. De financiële positie van de gemeente, uitgedrukt in een solvatiliteitsratio, is 

voldoende. Het weerstandsvermogen is in orde. Als bijzonder aandachtspunt wijst de heer 

Bouman op het onderdeel grondexploitaties, zowel binnenstedelijk als in Leidsche Rijn. In het 

rapport is een 'top vijf' van aandachtspunten opgenomen. 

 

De totstandkoming van de jaarrekening 2017 verliep een stuk beter dan die van 2016, waarvoor 

de accountant de ambtelijke organisatie een compliment geeft. 

 

Vragen van de commissie 

Zie blz. 4, dashboard. Is het geschatte bedrag aan PGB-fraude (€ 0,6 miljoen) niet aan de lage 

kant? Er wordt gefraudeerd met PGB-geld, antwoordt de heer Jongsma, dat is bekend, maar we 

kennen de omvang niet. Het bedrag is overgenomen van de accountant van de SVB. Overigens 

controleert de gemeente dit zelf ook, zowel via de verstrekkers als de ontvangers van zorg. 

 

Desgevraagd geeft de heer Bouman aan dat de grondexploitaties uitvoerig zijn gedefinieerd in 

de rapportage – een traject op zich. Voor de accountant zou het fijn zijn als dit klaar zou zijn 

voor de jaarrekeningcontrole begint. Hij raadt de gemeente aan daar voortaan drie tot vier 

weken eerder mee te beginnen. 

 

Reactie van het college 

De heer Halsema deelt de mening van de accountant dat de totstandkoming van de jaarrekening 

aanzienlijk is verbeterd. Er lopen ook nu nog verbetertrajecten waarvan de resultaten in 2018 

zichtbaar zullen worden, bijvoorbeeld wat betreft de beheersing van bronsystemen. In het 

accountantsrapport is vermeld dat de Vpb-last beperkt is – zoals al werd verwacht. Verder is het 

risico op de renteswaps met € 1 miljoen is gedaald. De organisatie neemt de aanbevelingen van 

de accountant ter harte: de spendanalyse, voldoen aan de Europese aanbestedingsregels, 

contracten tijdig verlengen en zo meer. Naar aanleiding van de bevindingen 2016 is het 

transitieplan inkoop nu goed op orde. 
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Bespreking accountantsrapport 

Hoofdstuk 1, Dashboard 

Zie Strekking controleverklaring: Desgevraagd antwoordt de heer Bouman dat er een 

goedkeurende verklaring kan worden gegeven als 'materiële fouten' beperkt blijven tot 

maximaal 1% van de lasten, dat is € 10 à € 15 miljoen. 

 

In de SiSa-bijlage is vermeld hoe de gemeente bijzondere doeluitkeringen heeft besteed. De 

accountant neemt dit apart in de controle mee. 

 

Neemt de accountant een trend waar in het derde controlejaar? Volgens de heer Bouman liep de 

invoering Sociaal domein (2015) in Utrecht direct goed en ontwikkelde de systematiek zich 

daarna ook goed. De procedures rond spendanalyse en aanbestedingen in het algemeen zijn op 

aandringen van de accountant efficiënter ingericht; daarin is duidelijk verbetering zichtbaar. Het 

transitieplan is, zoals al werd opgemerkt, in orde. 

 

Hoofdstuk 2, Uitkomsten jaarrekeningcontrole 

Zie blz. 8, begrotingsrechtmatigheid. Bij zeven programma's is er een overschrijding van de 

totale lasten, is dat iets om in de adviesbrief aandacht voor te vragen? Volgens de voorzitter 

doet het college dat niet in zijn reactie. Het is een formaliteit, verduidelijkt de heer Bouman, er 

is vermeld dat de begroting op punten is overschreden. Formeel is dat onrechtmatig, maar de 

overschrijdingen zijn in de jaarrekening uitvoerig toegelicht. Ze hadden eventueel als 

begrotingswijzigingen gepresenteerd kunnen worden. De heer Van Corler adviseert om het punt 

op het 'aandachtspuntenlijstje' te zetten. 

 

Zie blz. 9 en 10, top 5 van aandachtspunten. Hier kan het compliment voor de wijze van 

totstandkoming van de jaarrekening ook worden vermeld. Daarnaast kan worden gewezen op de 

onvoorziene kosten Stationsgebied en het advies om deze volgend jaar nader te analyseren (zie 

blz. 4). Er wordt opgemerkt dat dit punt niet wordt genoemd in de collegereactie, terwijl de 

Subcommissie wel prijs stelt op een vermelding. 

 

Hoofdstuk 4, Belangrijkste bevindingen 

Zie blz. 23, risicovoorziening grondexploitatie. Het verwachte verlies van het project 

Stationsgebied is toegenomen tot € 102 miljoen. De heer Bouman licht toe dat de gemeente 

eerder € 20 miljoen aan eigen middelen had ingezet, maar dat wordt nu niet meer toegestaan. 

Op dezelfde bladzijde is de regel 'Grondexploitatie Leidsche Rijn' niet ingevuld; betekent dit dat 

er geen verlies wordt verwacht? Dat is correct, zegt de heer Bouman, het verlies op Leidsche Rijn 

is omgeslagen naar een bescheiden plus van ongeveer € 800.000. 

 

Er zijn verder geen vragen of opmerkingen over het accountantsrapport, noch over de concept-

collegebrief. 
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De commissiegriffier zal een conceptbrief samenstellen, af te stemmen met de leden van de 

Subcommissie via e-mail en ter vaststelling op de agenda van de volgende vergadering (4 juni). 

De commissie Mens & Samenleving behandelt de jaarstukken op 19, 20 en 21 juni a.s. 

 

7. Vervolg inwerkprogramma Financiën 

Leden van de Subcommissie, maar ook andere raadsleden kunnen hun vragen bij de jaarstukken 

schriftelijk indienen, maar er kan ook een inloopvragenmiddag worden georganiseerd als daar 

belangstelling voor is. Volgens de heer Halsema kunnen de businesscontrollers vragen redelijk 

gedetailleerd beantwoorden. Hij zal nadenken over een bruikbare opzet en daar binnen twee 

weken op terugkomen. Intussen zal de commissiegriffier bezien of er op korte termijn een 

geschikte datum te vinden is. 

 

De leden van de Subcommissie zouden daarnaast graag meer inzicht willen krijgen in de 

gemeentelijke financiën. Daar kan altijd iets voor georganiseerd worden, stelt de voorzitter, als 

dit wat duidelijker kan worden gespecificeerd. De heer Halsema wijst erop dat raadsleden altijd 

contact mogen opnemen met behandelend ambtenaren. De heer Bouman vult aan dat de 

accountant altijd graag bereid is tot nadere toelichting. Desalniettemin blijkt er behoefte te zijn 

aan een verdiepende bijeenkomst. Mevrouw De Koning zal deze voorbereiden in overleg met de 

commissiegriffier. 

 

8. Toelichting proces aanbesteding accountant 

De heren Bouman en Jongsma verlaten de vergadering. De overeenkomst met BDO Accountants 

loopt eind 2018 af; uiterlijk 31 december a.s. zal er een overeenkomst met een nieuw kantoor 

moeten zijn, al is er wel enige ruimte; het nieuwe kantoor moet namelijk na het eerste kwartaal 

2019 beginnen. De aanbesteding moet begin oktober a.s. gepubliceerd worden. De heer Gerrits 

streeft ernaar om het programma van eisen nog vóór de zomer gereed te hebben. Namens de 

Subcommissie zullen de heren Van Deun en Roodenburg meedenken. De heer Gerrits zal de 

werkgroep op korte termijn bijeenroepen. 

 

De controle van de financiën van de fracties is niet in de aanbesteding begrepen; dit loopt via de 

griffie. 

 

De heer Halsema merkt op dat steeds meer gemeenten met een eigen, interne 

accountantsdienst gaan werken. De gemeente Rotterdam heeft gevraagd of Utrecht eventueel 

wil participeren in een verkennend onderzoek naar een eigen accountantsdienst. Dit gaat dan 

niet op korte termijn spelen, maar over bijvoorbeeld twee jaar. 

 

9. WVTTK 

Tijdens een vorige vergadering heeft de Subcommissie zich voorgenomen om nog een lichte 

check te doen op de uitwerking van de aanbevelingen naar aanleiding van de raadsaudit. Als de 
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commissie in nieuwe samenstelling dat nog steeds wil, zijn er rapporteurs nodig, bij voorkeur 

de fractiewoordvoerders. De Subcommissie zal de fracties daar op korte termijn om vragen. 

 

10. Jaarplan 2018 

Zoals eerder in de vergadering werd afgesproken, blijven datum en tijdstip voor de volgende 

vergadering ongewijzigd (ma. 4 juni, 18.00-19.30 uur). De commissiegriffier maakt zo snel 

mogelijk een nieuw vergaderschema voor het najaar. 

 

De inhoud van het jaarplan zal nader aan de orde komen bij een inwerksessie. 

 

11. Sluiting 

Daar er niets meer aan de orde is, sluit de voorzitter de vergadering 
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